
در گفت وگوي »جوان« با نماينده مجلس مطرح شد
 ورود مجلس به تأخير بانك مركزي

 در تسهيلات جديد مسكن
يك نماينده مجلس مي گويد ش�خص رئيس بانك مركزي بايد به 
اجراي مصوبات قانوني در حوزه مسكن از جمله افزايش تسهيلات 
س�اخت مس�كن به عنوان يك حق الناس نگاه كند و در راستاي 
اجراي اين قوانين گام بردارد. بانك مرك�زي بايد بانك هاي عامل 
را مل�زم كند به ج�اي بنگاهداري ب�ه انجام تكاليف قانوني ش�ان 
در حوزه مس�كن عمل كنند. مجل�س نيز بايد از جاي�گاه نظارتي 
خود ب�راي اج�راي قوانين حوزه مس�كن ب�ه مس�ئله ورود كند. 

        
تسهيلات ساخت مس��كن يكي از حمايت هاي قانوني است كه دولت در 
راستاي خانه دارش��دن اقشار ضعيف و متوسط در دس��تور كار قرار داده 
است. اجراي اين حمايت هاي قانوني نيازمند همكاري شبكه بانكي كشور 
با سياست هاي دولت در حوزه مسكن اس��ت. با توجه به افزايش تورم و 
قيمت مصالح، در شوراي عالي مسكن تصميم گرفته شد تسهيلات ساخت 
مسكن از 550 به 800 ميليون تومان افزايش پيدا كند. اين مصوبه در بانك 
مركزي ماند و به دست بانك هاي عامل نرسيد. متقاضيان به دنبال دريافت 
تسهيلات 800 ميليون توماني هستند تا بتوانند از عهده هزينه ساخت 
مسكن برآيند. آنها با پاسخ منفي بانك هاي عامل و اينكه هنوز ابلاغيه اي 

به دست شان نرسيده است، مواجه مي شوند. 
تأخير در ابلاغ وام 800 ميليون توماني ساخت مسكن تبعات گسترده اي 
را هم براي افراد و هم براي صنايع مرتبط با حوزه مسكن داشته است. اين 
تأخير بر بازار مسكن فشار وارد كرده و مانع پيشرفت بسياري از مشاغل 
و صنايع شده است. يكي از مهم ترين پيامدهاي اين تأخير تأثيري است 
كه بر افرادي كه به دنبال س��اخت يا خريد خانه هستند، گذاشته است. 
دسترسي به تسهيلات ساخت مسكن براي بسياري از افرادي كه به دنبال 
ساخت يا خريد خانه هستند بسيار مهم است. افزايش مبلغ وام ساخت 
مس��كن به 800 ميليون تومان در ش��وراي عالي مسكن تصويب شد كه 

حاكي از اهميت اين تصميم براي افراد و كل بازار مسكن است. 
عدم  ابلاغ مبلغ جديد تسهيلات 800 ميليون توماني از سوي بانك مركزي 
به بانك ها باعث شده است مردم براي دسترسي به تأمين مالي لازم براي 
ساخت مسكن با چالش جدي مواجه شوند. اين تأخير بسياري از افراد را 
در هاله اي از ابهام قرار داده است كه به دليل عدم حمايت مالي نمي توانند 

پروژه هاي مسكن خود را پيش ببرند. 
تأخير در ابلاغ افزايش تسهيلات ساخت مسكن نه تنها بر افرادي كه به 
دنبال ساخت يا خريد مسكن هستند تأثير مي گذارد، بلكه پيامدهاي 
منفي براي صنايع مرتبط با ساخت وس��از مس��كن ني��ز دارد. بيش از 
130رشته فعاليت مرتبط با ساخت مس��كن به دليل تأخير در اجراي 
افزايش نرخ تسهيلات با ركود مواجه هستند. اين شامل صنايعي مانند 
مصالح ساختماني، معماري و طراحي، توس��عه املاك و مستغلات و 
بسياري ديگر مي شود. در اين وضعيت و عدم پرداخت تسهيلات جديد 
ساخت مسكن، ركود اين صنايع را در برخواهد گرفت كه نه تنها مانع 
رشد اقتصادي مي شود، بلكه به از دست دادن شغل و كاهش بهره وري 
كلي منجر مي شود. تأخير در ابلاغ وام ساخت مسكن تأثيرات موجي 
بر اقتصاد دارد و نه تنها بخش مسكن بلكه س��اير صنايع مرتبط را نيز 

تحت تأثير قرار مي دهد. 
تعلل بانك مركزي در ابلاغ وام جديد ساخت مسكن علاوه بر تأثير بر 
افراد و صنايع، فرصت هاي از دس��ت رفته براي ساخت وساز مسكن در 
بسياري از استان ها را در پي داشته است. بس��ياري از استان ها بدون 
دسترسي بموقع به تسهيلات ساخت مس��كن قادر به ساخت مسكن 
نيستند و همين موضوع سبب مي شود فرصت هاي ارزشمندي را براي 
توسعه مسكن از دست دهند. ضروري است بانك مركزي اقدامات كافي 
و لازم را براي ابلاغ بموقع وام ساخت مسكن جديد به شبكه بانكي انجام 
دهد. همچنين تأخير در ابلاغ وام ساخت مسكن مانع رشد و توسعه در 
بخش ساخت مسكن و همچنين كاهش عرضه مسكن را موجب خواهد 
شد كه نقش��ي حياتي در كل اقتصاد دارد. بخش مسكن محرك قابل 
توجهي براي فعاليت هاي اقتصادي است و باعث ايجاد اشتغال و محرك 
رشد در ساير صنايع مي ش��ود، بنابراين هرگونه تأخير يا مانعي در اين 

بخش پيامدهاي گسترده اي براي كل اقتصاد دارد. 
تأخير در ابلاغ وام 800 ميليون توماني ساخت مسكن آسيب قابل توجهي 
به افراد و صنايع مرتبط با ساخت مسكن وارد مي كند. ضروري است بانك 
مركزي براي اصلاح اين وضعيت و ابلاغ بموقع وام ساخت مسكن جديد 
اقدام فوري انجام دهد. عدم انجام اين امر موجب اثرات زيانباري بر بازار 
مسكن و به طور كلي اقتصاد و همچنين مردم چشم انتظار براي ساخت 

مسكن در طرح نهضت ملي مسكن خواهد داشت. 
  »اعطاي تسهيلات مسكن« مطالبه مجلس از بانك مركزي 

س��يدجليل ميرمحمدي ميبدي، نماينده مجلس ش��وراي اسلامي در 
خصوص لزوم ابلاغ هر چه س��ريع تر مصوبه افزايش تس��هيلات از 350 
به 800 ميليون تومان ب��ه »جوان« مي گويد: در زمينه احداث س��اخت 
مسكن ملي با مشكلاتي روبه رو هستيم، به طور مثال، در بخش واگذاري 
زمين هاي مازاد وزارتخانه ها براي امر ساخت مسكن ملي با مشكل مواجه 
هستيم. از سوي ديگر در زمينه اعطاي تسهيلات تكليفي در حوزه مسكن 

كه بايد بانك ها پرداخت كنند نيز مسائلي داريم. 
وي ادامه مي دهد: بانك ها براي نپرداختن تس��هيلات س��اخت مسكن 
بهانه هاي مختلفي مانند ناترازي منابع را مطرح مي كنند. به منظور حل 
اين مش��كل، نيازمند مطالبه گري جدي مجلس هستيم و اين اتفاق رخ 
خواهد داد. از سوي ديگر، دولت و تمام مس��ئولان نيز بايد باور كنند كه 
يكي از مؤلفه هاي كمك كننده در زمينه افزايش امنيت، اعتمادسازي براي 
مردم، كمك به معيشت شهروندان، افزايش ازدواج و فرزندآوري همين 
موضوع مسكن است. اگر اين مسئله حل ش��ود، بسياري از مشكلات در 
بخش هاي مختلف حل وفصل مي شود. اين نماينده مجلس خاطرنشان 
مي كند: با توجه به اهميتي كه موضوع مس��كن دارد، تمام مسئولان از 
شخص رئيس جمهور، معاون اول وي و وزراي مربوط به بحث مسكن بايد 
اهتمام جدي به ساخت مسكن ملي و حل وفصل مشكلات مردم در اين 
زمينه داشته باشند. نياز است بخش خصوصي و مردم نيز به مسئله ورود 

كنند و در اين زمينه همكاري لازم را داشته باشند. 
 ميرمحمدي در خصوص عدم ابلاغ مصوبه افزايش تس��هيلات س��اخت 
مسكن از 550 به 800 ميليون تومان از سوی بانك مركزي به بانك هاي 
عامل تصريح مي كند: بانك مركزي به عنوان سياستگذار كلان كشور در 
حوزه پولي، بانكي و مالي بايد نقشش را به درستي در اين حوزه ايفا كند و 
زمينه را براي حل مشكل مسكن مردم به وجود بياورد. واقعيت اين است 
كه بانك ها همكاري لازم را در حوزه مسكن ندارند. آنها بيشتر از اينكه به 
فكر انجام وظايف قانوني شان باشند، به دنبال بنگاهداري و كسب سودهاي 
بيشتر هستند. وي ادامه مي دهد: متأسفانه الان بانك ها مشغول كارهايي 
هستند كه تورم زاست و بر مشكلات كش��ور اضافه مي كند. بانك ها بايد 
دست از بحران زايي براي كشور بردارند و با قوانين موجود در زمينه مسكن 
همراهي كنند. عدم همكاري بانك ها باعث مي شود مصوبات موجود در 
حوزه مسكن اجرايي نشود. عدم اجراي قوانين حوزه مسكن به ضرر مردم 

است و در نهايت براي اقشار ضعيف جامعه مشكل ايجاد مي كند. 
ميرمحمدي در خصوص اين موضوع كه افزايش تس��هيلات س��اخت 
مس��كن از 550 به 800 ميليون تومان، بار مالي جدي��دي بر بانك ها 
تحميل نمي كند و آنها موظفند همان 20درصد از تسهيلات ش��ان را 
به اين حوزه اختصاص دهند، تصريح مي كند: واقعيت اين اس��ت كه 
عدم اختصاص بموقع تس��هيلات باعث مي ش��ود افراد نتوانند ساخت 
مسكن خود را به اتمام برسانند. افرادي كه به اميد دريافت تسهيلات 
بانكي در طرح هاي مس��كن ملي ثبت ن��ام كرده ان��د، منتظر دريافت 
تسهيلات هستند تا بتوانند مس��كن خود را تكميل كنند، عدم اعطاي 

تسهيلات به آنان، مشكلات جدي براي شان ايجاد مي كند.

كارشكني 4دستگاه  دولتي در بهبود فضاي كسب وكار!
 رئيس سابق مركز ملي مطالعات، پايش و بهبود محيط كسب و كار: وزارت كشور، قوه قضائيه، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و بعد وزارت ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 

جزو دستگاه هاي بد در زمينه تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار بوده اند
با وجود تكلي�ف قانون�ي در برنامه هاي پنجم و شش�م توس�عه 
اقتصادي، تس�هيل فضاي كس�ب و كار بايد در اولوي�ت دولت ها 
قرار مي گرفت، ام�ا مهم ترين دلي�ل پيش�رفت نكردن برنامه ها 
در ح�وزه بهبود محي�ط كس�ب و كار در دولت هاي پيش�ين اين 
بود كه اين دولت ه�ا در حرف به بهبود فضاي كس�ب و كار اعتقاد 
داش�تند اما در عمل، چون باي�د انحصار برخي از دوستان ش�ان 
شكسته مي ش�د، قدمي براي اجراي آن برنمي داش�تند. در سه 
سال دولت مردمي كه اجراي اين قانون در اولويت وزارت اقتصاد 
قرار گرفت، وزارتخانه هاي كش�ور، صمت، ارش�اد، علوم، تعاون، 
آم�وزش و پ�رورش، مركز وكلاي قوه، س�ازمان نظام مهندس�ي 
و مناط�ق آزاد مانع تس�هيل كس�ب و كارها بودن�د. رئيس مركز 
ملي مطالعات، پاي�ش و بهبود محيط كس�ب و كار وزارت اقتصاد 
در دولت س�يزدهم مي گويد: قان�ون را اجرا كردي�م، چون اراده 
داش�تيم اما در وزارت صمت اراده اجراي قانون وجود نداش�ت، 
به همي�ن دلي�ل بهان�ه مي آوردن�د. دهه هاس�ت وزارت صمت 
مكرر مق�ررات ورود و خروج كالاه�ا را تغيير مي ده�د. در واقع 
آنها به قانون و س�ودآوري فع�الان اقتصادي بي توج�ه بوده اند. 
ان ش�اءالله در دوره جديد رويكرد و روش هاي ش�ان عوض شود. 

        
بسياري از مردم طي س��ال هاي اخير براي شروع فعاليت خود به سد 
بزرگي به نام مجوز مي خوردند! طي سال هاي گذشته آنها يا موفق به 
دريافت مجوز نمي شدند يا اينكه فرايند آن به قدري طولاني است كه 
يا از صرفه اقتصادي مي افتد يا اينكه بدون مج��وز فعاليت مي كنند! 
بنابراين ش��رط اوليه براي ايجاد محيط كس��ب و كار تس��هيل صدور 
مجوزهاي كسب و كار است تا هم فعالان اقتصادي افزايش پيدا كنند و 
هم سياستگذار بتواند در محيطي شفاف براي اين فعالان برنامه ريزي 
كند. بهبود فضاي كسب وكار در برنامه هاي پنجم و ششم پيش بيني 

شده و ماده7 اصل44 قانون اساسي نيز بر آن تأييد كرده بود. 
يكي از بند هاي اين قانون تس��هيل صدور مجوزهاي صنفي است كه 
سال ها در راهرو هاي اتحاديه ها، اداره پس��ت، پليس اماكن و سازمان 
امور مالياتي پاسكاري مي شد و پروسه اي سخت و طولاني را پيش پاي 
كارآفرينان و صاحبان كسب و كار قرار داده بود. اجراي ماده7 اصل44 
قانون اساسي نيازمند جنگيدن با رانت خواران و انحصارگران و دارندگان 
امضاهاي طلايي بود و اي��ن افراد راه ه��اي دورزدن قانون و توجيهات 
حقوقي براي استمرار انحصارات و امضاها را بلد بودند، به همين دليل 
چهار بار ماده7 اصل44 قانون اساسي براي جلوگيري از اين چالش هاي 
حقوقي اصلاح شد. آخرين بار در سال13۹۹ اين ماده اصلاح شد و بعد 
از آن در سال1400 قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار با هدف 
رفع انحصارات حقوقي و جرم انگاري براي مسئولاني كه ماده7 قانون 

سياست هاي كلي اصل 44 را اجرا نمي كنند، تدوين و تصويب شد. 
مركز ملي مطالعات، پايش و بهبود محيط كس��ب و كار وزارت اقتصاد 

يكي از نهادهاي متولي اين موضوع اس��ت؛  نهادي كه مجري قوانين 
بالادستي همانند برنامه هاي توسعه و قوانين مجلس است

   بي توجه�ي وزارت صمت به قان�ون و س�ودآوري فعالان 
اقتصادي 

امير سياح، رئيس س��ابق مركز ملي مطالعات، پايش و بهبود محيط 
كس��ب و كار وزارت اقتصاد در گفت وگو با ايس��نا مي گويد: به نظر من 
اراده از جزئيات قانون مهم تر است. به عنوان مثال، قانون بهبود محيط 
كسب و كار در ماده24 مي گويد، مسئولان دولتي حق ندارند مقررات 
را ناگهان عوض كنند. سال گذشته شب عيد، بعد از 12سال آيين نامه 
نوشتيم. بگذريم از اينكه برخي مس��ئولان اصلًا قانون براي شان مهم 
نيست و قانون پذير نيستند، اما ش��ب عيد آيين نامه اي نوشتيم كه به 
ضوابط تغيير تعرفه صادرات و واردات مربوط مي شد و مقرر شد از اول 
تير ماه1403 لازم الاجرا ش��ود اما ش��ب عيد وزارت جهاد كشاورزي 
ناگهان تعرفه صادرات خرما را عوض كرد. پرسيديم چرا عوض كرديد؟ 
گفتند شب عيد است و ماه رمضان ممكن است قيمت خرما افزايش 

يابد، به همين دليل تعرفه صادرات خرما را بالا برديم. 
وي مي افزايد: گفتيم ماده24 قانون بهبود محيط كس��ب و كار اجازه 
اين كار را به شما نمي دهد و اين هم آيين نامه اي است كه به تصويب 
هيئت وزيران رسيده است. وزارت جهاد كش��اورزي هم پذيرفت و 
تعرفه را به حالت قبل بازگرداند. بعداً به من گفتند حواس تان است 
كه آيين نامه اين قانون از تيرماه 1403 لازم الاجرا شود و هنوز سه ماه 
به آن زمان باقي مانده است. در واقع ما به استقبال قانون رفتيم و سه 

ماه زودتر آن را اجرا كرديم، چون اراده براي اجرا داش��تيم، بنابراين 
اراده اجرا از توجه به جزئيات در متن قانون مهم تر است. ما قانون را 
اجرا كرديم، چون اراده داشتيم اما در وزارت صمت اراده اجراي قانون 
وجود نداش��ت، به همين دليل بهانه مي آوردند. دهه هاست وزارت 
صمت مكرر مقررات ورود و خروج كالاه��ا را تغيير مي دهد. در واقع 
آنها به قانون و سودآوري فعالان اقتصادي بي توجه بوده اند. ان شاءالله 

در دوره جديد رويكرد و روش هاي شان عوض شود. 
وي مي گويد: همچنين شروط اضافي اي كه مصوبه داخلي دستگاه ها 
را داش��ت اما مرجع صدور آن ش��روط علت تعيين چنين شرطي را 
نمي دانست، همان ابتدا حذف شد. تعداد آنها را به طور دقيق نمي دانم 
اما برآورد ما اين است كه حدود 10درصد كل شروط مجوزها بود. به 
عنوان مثال، يكي از شروط س��ازمان غذا و دارو براي اينكه اجازه دهد 
يك نفر در خانه اش غذا درست كند و بفروشد، اين بود كه محيط نور 
به اندازه كافي داشته باشد. تهويه به ميزان كافي داشته باشد. ما سؤال 
كرديم نور به اندازه كافي يعني چه؟ بايد به صورت مش��خص تعيين 
كنيد. براي تهوي��ه بايد به صورت كمي مش��خص كني��د تهويه چه 
مشخصاتي بايد داشته باشد. مثلًا شرط ديگر شستن ظرف ها با مواد 
شوينده مناسب بود. گفتيم شوينده مناسب را تعريف كنيد و مثلاً شرط 
بگذاريد كه ظروف با مواد شوينده داراي نشان استاندارد شسته شود. 
اين كار براي اين است كه مأمور نتواند اعمال سليقه كند. برخي شروط 
هم كه شروط عمومي براي همه مجوزهاي كسب و كار بود، حذف شد، 

مثل گواهي سوءپيشينه و پايان خدمت سربازي. 

  چه دستگاه هايي همكاري كردند؟
وي در خصوص فرايند همكاري با دس��تگاه هاي دولتي تأكيد مي كند: 
برخي دستگاه ها خوب بودند و برخي خوب نبودند. مثلًا اخيراً سازمان 
غذا و دارو در جلسه اي كه با آنها داشتيم، خيلي تلاش كرد امضاي طلايي 
اين سازمان را در قالب كميسيون ماده20 حذف كند. كميسيون ماده20 
مي گويد در هر شهر رئيس بيمارستان، نماينده وزير بهداشت و رئيس 
اتحاديه مربوط جلسه تشكيل دهند و به درخواست مجوز بله يا نه بگويند. 
ما گفتيم شما شرايط را شفاف اعلام كنيد، هر كسي شرايط را احراز كرد، 
مجوز بگيرد. ديگر نيازي به تشكيل كميسيون نيس��ت، اما متأسفانه 
تشكيل اين كميسيون پش��توانه قانوني دارد. مش��اور وزير اقتصادي 
مي گويد: وزارت نيرو تعامل خيلي خوبي داش��ت و جزو بهترين ها بود. 
وزارت جهاد و صمت وزارتخانه هايي هستند كه چالش زيادي در حوزه 
مجوزها دارند ولی وزارت جهاد خودش قبول داشت كه اين مشكلات 
وجود دارد و با ما تعامل مي كرد اما وزارت صمت حاضر به همكاري نبود. 
وزارت جهاد براي س��اماندهي مجوزها يك س��تاد در داخل وزارتخانه 
تشكيل داد، چون خودشان مش��كلات را مي دانستند. يكي از معاونان 
وزير هم براي حل اين مسئله تعيين ش��د. وزارتخانه هاي ديگري مثل 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري خيلي در اين مسير اذيت 
كردند. به ترتيب وزارت كشور، قوه قضائيه، وزارت بهداشت و بعد وزارت 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردش��گري جزو دستگاه هاي بد در 
زمينه تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار بودند. مسئولان ارشد برخي 
دستگاه ها بسيار موافق هستند و معاونان آنها هم همكاري مي كنند اما از 

معاون به پايين كه مي رسيم، مقاومت ها شروع مي شود. 
   تلاش بعضي دستگاه هاي دولتي و غيردولتي 

براي دورزدن قانون
وي تأكيد مي كن��د: در مس��ير كاري كه پيش مي رفت، يكس��ري 
دس��تگاه هاي غيردولتي از ديوان عدالت اداري مصوب��ه گرفتند تا 
خودشان را از قانون مستثني كنند و عجيب اينكه سازمان ثبت اسناد 
هم جزو اين نهادها بود؛ سازمان نظام روان شناسي بود، كانون وكلا 
بود، نهادها و سازمان هايي كه خودش��ان را مستثني كرده بودند در 
اصلاحيه قانون به صراحت نام شان درج شد تا نتوانند از مسير ديوان 
عدالت اداري خودش��ان را مس��تثني كنند. با تصويب اين قانون در 
مجلس در عمل حكمي كه آنها براي خودش��ان گرفته بودند، باطل 
شد. اين سازمان ها بايد به درگاه ملي مجوزها متصل شوند و از مسير 
اين درگاه درخواست هاي مجوز را بررسي كنند. وي مي گويد: سازمان 
نظام روان شناس��ي آمده اما در عمل كاري انجام نداده است و ما هم 
مديران آنها را به دادگاه فرستاديم. كانون وكلا هم زباني گفته متصل 
مي شويم و هنوز نشده است و آنها را هم به دادگاه مي فرستيم. كانون 
كارشناسان رسمي دادگستري را قطعاً به دادگاه مي فرستيم. ما چون 
سرگرم پروژه پاكسازي يك و 2 بوديم از اين سرگرمي سوءاستفاده 

كردند اما حتماً اين موضوع را پيگيري خواهيم كرد.

دانيال شايگان   |    اكو ايران
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فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا ضمن 
بازديد از پروژه سد هراز كه به عنوان يكي 
از طرح ه�اي كلان ملي، نقش�ي حياتي در 
مديريت منابع آب و تأمين آب كش�اورزي 
و صنعتي ايفا مي كند، بر ضرورت تس�ريع 
در كارها تأكيد و پيش�نهاد كرد فعاليت ها 
به ش�يفت هاي ش�ب نيز گس�ترش يابد تا 

تأخيرات احتمالي جبران شود. 
س��د هراز به عنوان يك��ي از پروژه هاي بزرگ 
قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا به شمار مي رود 
و تأكيد بر اج��راي دقيق و س��ريع آن مي تواند 
به شكوفايي اقتصادي و افزايش امنيت غذايي 
كش��ور كمك كند. در اي��ن راس��تا، هلدينگ 
تخصصي نيرو كه مس��ئوليت اجراي اين پروژه 
را بر عهده دارد، در تلاش است با رعايت اصول 
ايمني و اس��تفاده از نيروي انساني متخصص، 
به اهداف خود دس��ت يابد. هلدينگ تخصصي 
نيرو و كش��اورزي، يكي از س��ازمان هاي تابعه 
قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا با هدف تأمين 
امنيت غذايي و توسعه پايدار كشور به پروژه هاي 
زيرساختي در حوزه هاي آب، كشاورزي و انرژي 
تجديدپذير پرداخته اس��ت. اي��ن هلدينگ در 
س��ال هاي اخير به خاطر پروژه ه��اي موفقش 
در زمينه سدس��ازي و انرژي هاي نو، به يكي از 
پيشگامان اين عرصه تبديل شده است. هلدينگ 
تخصصي نيرو به عنوان مسئول اجراي پروژه سد 
هراز، هدف خود را افزايش بهره وري و تأمين آب 

مورد نياز كشاورزي و صنعت قرار داده است. 
اين هلدينگ به منظور كاهش آسيب پذيري 
اقتصاد كش��ور، با مش��اركت مؤثر با دولت ها، 
در تلاش است به استقلال اقتصادي و توسعه 
پايدار دست يابد. هلدينگ نيرو در زمينه هاي 
مختلف، از جمله توسعه زيرساخت هاي آبي و 
برقي، كشاورزي و حفظ محيط زيست فعاليت 
مي كند. پروژه هاي كليدي اين هلدينگ شامل 
سدهاي كرخه، رودبار لرستان و نيروگاه هاي 

سيكل تركيبي عسلويه هستند. 
اين هلدينگ همچنين در پروژه هاي آبرساني 
و آبياري با رويكردي نوآورانه، نقش مهمي ايفا 
كرده است. كارشناسان معتقدند قابليت سد هراز 
تأمين آب زراعي 110هزار هكتار اراضي دشت 
هراز مع��ادل حدود نيمي از اراضي ش��اليزاري 
مازندران در كنار تأمين آب ش��رب 14ش��هر و 
500روس��تاي منطقه و همچنين توليد انرژي 
برقابي و كنترل سيلاب اس��ت و با بهره برداري 
از سد هراز مش��كلات كم آبي بيش از 100هزار 
هكتار از اراضي پايين دست سد و شهرستان هاي 
آمل، بابل، محمودآباد، فريدونكنار و بابلسر رفع 
و آب ش��رب مورد نياز بيش از يك ميليون نفر 
از س��اكنان اين مناطق نيز تأمين خواهد شد. 
همچنين س��د هراز به تنهاي��ي ظرفيت مهار 
حدود 14درصد آب سطحي استان را دارد كه 
از رودخانه هراز جريان مي يابد و مي تواند بخش 

كشاورزي استان را تحت تأثير قرار دهد.

عملياتتكميلسدهرازشبانهروزيميشود
  خبر

بان�ك مرك�زي از اول فروردين ت�ا ۲۱ مهر 
امس�ال، ۳۶ ميلياردو۶۶۰ ميليون دلار ارز 
براي واردات كالاهاي اساسي، دارو، كالاهاي 
تجاري و بازرگاني، واردات در مقابل صادرات 

و خدمات تأمين كرده است. 
 ب��ر اس��اس اع��لام بان��ك مرك��زي، از اول 
فروردي��ن م��اه ت��ا 21 مه��ر م��اه امس��ال، 
3۶ ميلياردو۶۶0 ميليون دلار ارز براي واردات 
كالا هاي اساس��ي، دارو، كالا ه��اي تجاري و 
بازرگاني، واردات در مقابل صادرات و خدمات 

تأمين شده است. 
در اي��ن م��دت ب��راي كالا ه��اي اساس��ي 
دلار،  7 ميلياردو۹8۹ ميلي��ون  دارو  و 
ب��راي كالا ه��اي تج��اري و بازرگان��ي مبلغ 
1۹ ميلياردو۶۹0 ميلي��ون دلار، براي خدمات 
8۶0 ميلي��ون دلار و ب��راي واردات در مقابل 
ص��ادرات 8 ميلياردو121 ميليون دلار تأمين 

ارز صورت گرفته است. 
بانك مركزي براي واردات كالا هاي اساس��ي 
و كشاورزي ش��امل گندم، دانه هاي روغني و 

نهاده هاي دام��ي ۶ ميلياردو227 ميليون دلار 
و براي دارو، م��واد اوليه داروي��ي و تجهيزات 
پزش��كي  يك  ميلياردو7۶2 ميلي��ون دلار ارز 

تأمين كرده است. 
بانك مركزي در مجموع 7 ميلياردو۹8۹ ميليون 
دلار براي كالا هاي اساسي و كشاورزي و دارو 
و تجهيزات پزش��كي را با نرخ 28هزارو500 
تومان و با هدف حمايت از مصرف كنندگان و 
دسترسي قشرهاي جامعه به كالا هاي ضروري 

با قيمت ارزان تر تأمين كرده است. 
در اين بازه زمان��ي براي كالا ه��اي تجاري و 
بازرگان��ي مبل��غ 1۹ ميلياردو۶۹0 ميلي��ون 
دلار و ب��راي واردات در مقاب��ل ص��ادرات 
مبل��غ 8 ميلياردو121 ميلي��ون دلار و در 
مجم��وع 27 ميلي��ارد دلار و 811 ميلي��ون 
دلار تأمي��ن ارز صنايع صورت گرفته اس��ت. 
همچنين تا تاريخ 21 مهر ماه، س��اير صنايع 
7 ميلياردو554 ميليون دلار ارز نيمايي و بيش 
از 2ميلياردو213 ميلي��ون دلار ارز توافقي يا 

واردات در مقابل صادرات دريافت كرده اند.
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